
Zápis zo zasadnutia Odbornej komisie pre vzdelávanie a výchovu v múzeách
Zväzu múzeí na Slovensku

(ďalej len „OKVAV“ a „ZMS“)

15. – 16. november 2016
Slovenské múzeum ochrany prírody a jaskyniarstva

Školská 1124/4, 031 01 Liptovský Mikuláš

P  r  í      to  m  n  í   (  v  i      ď   p  r  ezenč  n  á   l  i      s  t  i      na  )  
Za výbor komisie:  PhDr. Jaroslav Hanko, Mgr. Jarmila Ďurišová, PhDr. Ľubica Majerová, Bc. Agáta Lešková,
Mgr. J. Hutťanová.
Ospravedlnená neúčasť:  PhDr. Jana Odrobiňáková

P  rogram        z  asadnut  i      a:  

Utorok 15. novembra 2016
9:00 – 10:00 Registrácia účastníkov
10:00 – 10:30 Privítanie  a otvorenie zasadnutia 
10:30 – 11:30 Kontrola plnenia úloh z predošlého zasadania
11:30 – 13:30 Aktuálne úlohy
13:30 – 14:30 Obedná prestávka
14:30 – 16:30 Prezentácie vzdelávacích programov SMOPAJ

Streda 16. novembra 2016
9:00 – 10:00 Zhodnotenie činnosti za rok 2016
10:00 – 12:00 Prehliadka múzea SMOPAJ
12:00 Ukončenie zasadania

K bodu 2:
Zasadnutie otvorila doc. RNDr. Dana Šubová, CSc. riaditeľka Slovenského múzea ochrany prírody 
a jaskyniarstva (SMOPaJ) v Liptovskom Mikuláši, ktorá privítala prítomných a predstavila múzeum.

K bodu 3 (Kontrola úloh):

• Vypracovanie formulára k odovzdaným MP materiálom, fyzické preberanie materiálov a ich 
odovzdanie do SNM – Muzeologického kabinetu.
Z: Hrdý, Hanko
Úloha splnená len čiastočne

• Vypracovať a zaslať list riaditeľom a múzejným pedagógom všetkých múzeí  so žiadosťou o 
poskytnutie ich múzejno-pedagogických materiálov.
Z: Hanko, Ďurišová
Úloha splnená

• Realizácia digitálneho archívu MP materiálov. Doplnenie formulácie do licenčnej zmluvy o 
vyhradení práva na výber materiálov, ktoré na stránke OKVAV zverejní. Skúšobné vypracovanie 
prvej licenčnej zmluvy.
Z: Hanko
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Úloha splnená

• Priniesť MP materiály + licenčné zmluvy
Z: všetci členovia OKVAV 
T: do budúceho stretnutia
Úloha nesplnená, nový termín do konca januára 2017.

Poznámka: Na výzvu zareagovalo len 9 múzeí (medzi týmito zodpovednými bolo dokonca múzeum, ktoré
nie je členom ZMS). O zámere vytvorenia fondu sa pozitívne vyjadrovalo viacero vedúcich pracovníkov 
múzeí. Došlé materiály boli sústredené a spísané, ale zatiaľ neboli odovzdané Kabinetu. Vo fonde je 
aktuálne 26 digitalizovaných materiálov a viaceré materiály sa digitalizujú. Všetci členovia OKVaV majú 
do konca januára 2017 doručiť svoje MP materiály, okrem zaslania materiálu je potrebná aj príslušná 
zmluva. Zmluvy sú prístupné aj na http://okvav.zms.sk/ako-vieme-pomoct-my/fond-muzejno-
pedagogickych-materialov/ V prípade, že múzeum nedodá takéto materiály, napríklad žiadnymi 
múzejno – pedagogickými materiálmi nedisponuje alebo ich nechce zverejniť, stačí aj negatívne 
vyjadrenie.

 Štandardizácia výchovno-vzdelávacej činnosti  v múzeu. 
Z: Hanko
Úloha trvá
Poznámka:  Odborná komisia pre odborné múzejné činnosti (OKOMČ) získala grant na vypracovanie
Štandardov  múzejnej  práce,  ktorá  sa  týka  aj  výchovno-vzdelávacej  práce  v  múzeách.  Vznikla
pracovná skupina, prvé návrhy by mali byť vypracované do konca apríla.

 Spoločné štandardy pre múzejnú pedagogiku v krajinách V4
Úloha zrušená. Projekt sa rieši v rámci Slovenska.

 Pracovné  stretnutia MP. Pripraviť zoznam múzeí, ktoré pozvali OKVAV do svojich priestorov
na ďalšie pracovné stretnutia.
Z: Jamrichová, Hanko
Úloha zrušená

Poznámka: Agenda, z ktorej mal byť uvedený zoznam vypracovaný už nie je k dispozícii, z dôvodu 
personálnych a administratívnych zmien niektorých členov OKVaV. Najbližšie stretnutia budú plánované 
v Modrom Kameni a Dolnej Krupej.

• Manuál na spoluprácu múzeí so školami. OKVAV postupne pripraví manuál na prácu so
školami podľa špecifík jednotlivých  múzeí (regionálne, celoslovenské, špecializované,  vlastivedné
atď.). 
Z: Lešková, Hutťanová + Kunšteková, Muráňová
Úloha trvá

Poznámka:  A.  Lešková  odprezentovala  spracovaný  materiál. Je  vhodné  doplniť  ho  o  podnety
a skúsenosti  z praxe, zakomponovať  ukážky  ponukových listov  pre  školy  a  pripraviť  materiál  do
tlačenej podoby, ktorý bude slúžiť  ako metodická príručka. Finančné prostriedky na tlač takejto
metodiky by sa dali získať prostredníctvom grantu.

 Redizajn webstránky ZMS, nová podstránka OKVAV.
Úloha splnená
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Poznámka: Nová stránka ZMS aj podstránky jeho komisií sú vytvorené. J. Hanko predstavil štruktúru a  
hlavné časti podstránky OKVAV. Ilustračné fotografie zaslalo len minimum členov. Okrem web 
stránky sú funkčné aj 2 skupiny na Facebooku (jedna verejná a jedna uzavretá skupina). Pôvodné 
administrátorské práva mala J. Hutťanová, aktuálne už sú administrátormi J. Hanko a J. Ďurišová.
 Vydanie dvoch elektronických zborníkov
Úlohy splnené. 

Poznámka: Nakoľko sa seminár v Starej Ľubovni uskutočnil bez použitia finančných prostriedkov, 
OKVAV žiadala o zmenu účelu použitia financií ZMS. Z prostriedkov sa uhradilo grafické spracovanie 
dvoch zborníkov z konferencie „Múzeum ako forma edukácie v spoločnosti“ konanej  v Banskej 
Bystrici a zo seminára „Práca s hendikepovaným návštevníkom v múzeu“ konaného v Starej 
Ľubovni. Členovia a členky OKVAV dokončili svoje príspevky a skompletizovali ostatné referáty. 
Obidve publikácie sú vydané a zverejnené na webe OKVAV.

 Informovať sa o možnosti vytvorenia vlastného loga OKVAV 
Z: Hanko
Úloha splnená

Poznámka: J. Hanko informoval, že vlastné logo OKVAV zatiaľ nie je možné vytvoriť. 

 Zistiť priechodnosť e-mailovej komunikácie medzi výborom a členmi OKVAV. 

Členovia OKVAV nie vždy reagujú na maily zasielané z adresy sek  c  i      a  .      vz  d  e  l      av  a  c  i      a@g  m  a  il.      co  m      .  
Zaslať „kontrolný“ mail všetkým členom.
Z: Ďurišová
Odpovedať na mail:
Z: všetci členovia OKVAV 
Úloha splnená

Poznámka:  Všetkým členom bol zaslaný kontrolný mail. Po vyhodnotení sa aktualizoval zoznam 
členov a adresár. Aktuálny aj s novými členmi je na stránke OKVAV. 

K bodu 3 (Aktuálne úlohy):

 Manuál na spoluprácu múzeí so školami.
Vyhľadať grant, ktorý by sa dal využiť na financovanie tlače metodiky.
Z: A. Daneková
T: do budúceho zasadania OKVAV

 Testovanie Athena + kreatívne nástroje pre MP 

Členovia OKVAV boli oslovení mailom, či by boli ochotní testovať niektorý z týchto kreatívnych 
nástrojov a zdieľať s ostatnými svoje poznatky, skúsenosti, návody apod. Na e-mail nikto 
nereagoval. 

Členovia na zasadnutí diskutovali o praktickom využívaní informačných technológií v rámci 
vzdelávacieho procesu v múzeách. Časť členov odmieta virtuálne prezentácie. Deti je potrebné 
prilákať na reálne exponáty. Iní členovia súhlasia s využívaním modernej techniky. Doba ide 
dopredu a múzeá by mali držať krok s novými trendmi. Z diskusie vyplynul záver, že testovanie 
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kreatívnych nástrojov Athena+ sa neujalo a ako dôvody boli napríklad uvádzané:  jazyková bariéra 
(prostredie aplikácií je v angličtine), nedostatočné skúsenosti či technické možnosti v oblasti IT, 
blokovanie prístupu na internet v niektorých múzeách (nie je možné otvoriť inštruktážne videá z 
YouTube) a pod.

 Vydanie brožúry „Učíme sa v múzeu“

Prítomní sa uzniesli na vydaní brožúry zostavenej z príspevkov uverejnených v časopise Dobrá škola
(10-dielneho seriálu Učíme sa v múzeu), ako samostatnú brožúru, ktorú by múzejní pedagógovia 
zadarmo rozdávali po Slovensku. Každé múzeum by dostalo pár kusov pre školy vo svojom okolí. 
Brožúra by mohla byť doplnená o stranu s odkazmi na konkrétne vzdelávacie aktivity múzeí.

Informovať sa o možnostiach využitia pridelených financií. Prieskum trhu na tlač brožúry. Zadanie 
grafikovi, komunikácia s tlačiarňou.

Z: J. Hanko
T: ihneď

 Návrhy na zefektívnenie fungovania komisie 
J. Hanko predniesol polemiku nad významom členstva v OKVAV (čo prinesie členstvo samotnému
členovi a čo komisii). V analýze súčasného stavu (z roku 2015) bola ako jeden z hlavných problémov
určená nedostatočná aktivita členov a potreba povzbudzovania entuziazmu a snahy o aktívnejšie
zapájanie sa do činnosti  komisie. Mnohí členovia neboli  na zasadnutí komisie viackrát po sebe,
mnohí členovia nereagujú na e-maily zaslané výborom.

Ako jedno z možných riešení J. Hanko navrhol aktivizáciu členov komisie prostredníctvom motivácie
(napr. preplácanie nákladov na stravu pri zasadnutí, bezplatné exkurzie a pod). Ďalšou možnosťou
je nastaviť kritériá pri prijímaní nových členov, na to by sa však museli zmeniť základné dokumenty
ZMS a OKVAV (napr. Organizačný a rokovací poriadok). J. Hanko vyzval prítomných na predloženie
vlastných návrhov na zefektívnenie činnosti komisie. 

Z diskusie vyplynulo, že práca v komisii je pre každého na úkor súkromného času a preto od komisie
očakávajú menší  „inštitucionalizmus“. Mnohí členovia sa zúčastňujú stretnutí z dôvodu čerpania
nových  inšpirácií  a podnetov,  prípadne  pre  pocit  spolupatričnosti  ku  „komunite“  múzejných
pedagógov.

Záver:  Aktivita  jednotlivých  členov  ostáva  naďalej  v  rovine  dobrovoľnosti,  každý  koná  v  rámci
svojich  možností,  schopností  a  chute.  J.  Hanko  vyslovil  prianie,  že  sa  do  práce  OKVAV  zapojí
postupne  viac  ľudí.  Je  však  žiadúce  a  slušné,  aby  všetci  členovia  aspoň  reagovali  na  mailovú
komunikáciu (ospravedlnenie sa pri neúčasti na zasadnutí, aj negatívne stanovisko k úlohe zaslanej
mailom a pod.). Platí, že pri 2x neospravedlnenej neúčasti na zasadnutí členstvo zaniká!! 

Rôzne: 
 Dominik Hrdý informoval o pripravovanom akreditovanom kurze Múzejnej pedagogiky. 
Momentálne je v Akreditačnej komisii Ministerstva školstva. Doterajšie kurzy MP neboli 
akreditované. Je pripravený podľa vzoru brnenského Múzejno-pedagogického centra. Záverečné 
práce absolventov by mohli byť publikované na stránke OKVAV. Ak sa všetko podarí, v septembri by
mohlo začať prvých max. 20 ľudí. Kurz bude trvať približne ½ roka. Cena by mala byť max. 100 € za 
zamestnanca.
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 J. Hanko informoval, že participoval na publikácii Múzejní profese a veřejnost, ktorá mapuje 
vývoj MP v Čechách a na Slovensku a v najbližšom období bude vydaná na Masarykovej univerzite v
Brne.

 Členka výboru OKVAV Mgr. Martina Muráňová nastúpila na materskú dovolenku. Komisia tak 
bude fungovať bez jednej členky.

Po obedňajšej prestávke  zamestnanci SMOPAJ prezentovali praktické ukážky svojich vzdelávacích  
programov.

Pokračovanie zasadnutia
Streda 16. novembra 2016

 Zhodnotenie činnosti za rok 2016 a plán činnosti na rok 2017

J. Hanko v skratke prešiel zásadné body zo Stratégie rozvoja Odbornej komisie pre výchovu a 
vzdelávanie v múzeách ZMS na roky 2015 – 2017. Z uvedených faktov vyplynulo, že OKVAV naplnila
takmer všetky jej vytýčené ciele a niektorým sa venuje aj naďalej. Jediný bod, ktorým sa OKVAV 
zatiaľ nezaoberala je bod 2.2.2. Kolokvium (riadený odborný rozhovor). Komisia preto zorganizuje 
jednodňové kolokvium na tému Metodika a didaktika. Komisia sa uzniesla, že kolokvium sa 
uskutoční na jar r. 2017 v Kaštieli Dolná Krupá (pozvanie od p. A. Krátkej). J. Hutťanová osloví 
možných prednášajúcich z Metodicko-pedagogických centier.

 Rôzne
- V rámci budúcich zasadnutí bude umožnené účastníkom predstaviť svoje nové vzdelávacie 
projekty, materiály, pozvánky a pod.
- Padol návrh na zasadnutia volať aj pedagógov a zistiť, čo očakávajú od Komisie.
- M. Kočí: Mohli by sme sa pokúsiť o vytvorenie podobného vyhľadávacieho portálu múzejných 
programov, ako funguje v Čechách.

 Po ukončení zasadnutia p. riaditeľka D. Šubová sprevádzala účastníkov zasadnutia expozíciou 
SMOPAJ.

zapísala: Jarmila Ďurišová, tajomníčka schválil: Jaroslav Hanko, predseda
25. novembra 2016
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